
سرخط خبر

بهمنی: نرخ رشد پارسال
 1/7 درصد بوده است

نرخ رش��د در س��ال گذش��ته به رغم ادعای 
دولت 1/7 درصد ب��وده و 9/7 درصد آن مربوط 
ب��ه خام فروش��ی نفت اس��ت. به گ��زارش مهر، 
روز گذش��ته محمود بهمنی، عضو کمیس��یون 
اقتص��ادی مجل��س، در نط��ق می��ان دس��تور 
راهکارهایی برای خروج کشور از رکود را تشریح 
ک��رد. بهمنی افزود: کش��ور م��ا از لحاظ ذخایر 
نفت��ی و گازی رتب��ه اول جهانی را دارا اس��ت. 
مشکل امروز ما بحران مدیریتی است، امروز در 
کش��ور ما مدیریت بحران زاست و هیچکس سر 
جای خود ننشسته اس��ت. باید هرچه سریع تر 
چین��ش مدیران اصلاح ش��ود. وی با اش��اره به 
ادعای دولت مبنی بر یک رقمی شدن نرخ تورم 
 اظهار داش��ت: زمانی که نرخ رشد مسکن منفی

14/5 درصد و نرخ رشد صنعت صفر است، تورم 
کاهش می یابد، این کاهش تورم ناش��ی از رکود 
و بیکاری اس��ت. بهمنی با اشاره به ادعای دولت 
مبنی بر افزایش رشد اقتصادی به 11/4 درصد 
گفت: 9/7 درصد از رشد اقتصادی کشور ناشی 
از خام فروشی نفت است. رشد اقتصادی در سال 
گذش��ته، 1/7 درصد بوده است. وی تأکید کرد: 
باید رش��د اقتصادی در هم��ه بخش ها افزایش 
یاب��د نه فقط صادرات نفت خام. وی با اش��اره به 
تخریب های صورت گرفته علیه دولت گذشته در 
تبلیغات انتخاباتی و طرح ادعای تورم 4۰ تا 5۰ 
درصدی در دولت های نهم و دهم اظهار داشت: 
بالاترین نرخ ت��ورم در س��ال 91، 3۰/5 درصد 
بود ک��ه علت اصلی آن اجرای قانون هدفمندی 
یارانه ها و 3 برابر شدن قیمت ها بود، نباید مردم را 
گمراه کرد. بهمنی با تأکید بر اینکه رسیدگی به 
وضعیت بانک ها از نان شب واجب تر است، گفت: 
اگر مشکل بانک ها حل نشود مشکل رکود و تورم 
نیز حل نمی شود. مجلس باید برای حل مشکل 
بانک ها کمیته ای تش��کیل دهد، ما راهکارهای 
خوبی داریم اما گوش ش��نوایی وجود ندارد. وی 
اظهار داشت: وزیر اقتصاد چندی پیش اعلام کرد 
ش��رکت های دولتی 7۰۰ هزار میلیارد تومان به 
بانک ها بدهکارند بنابراین منابع بانک ها به خاطر 
بدهی ه��ای دولت بلوکه ش��ده اس��ت. بهمنی 
تصریح ک��رد: 1۰4 هزار میلیارد تومان دولت به 
بانک ها بدهکار اس��ت. به همی��ن دلیل بانک ها 
ناچار می شوند برای تأمین منابع خود، وام هایی 
با نرخ ۲4 تا ۲7 درصد بدهند. عضو کمیسیون 
اقتصادی مجلس با اشاره به افزایش نرخ بیکاری 
گفت: امسال یک میلیون و ۲5۰ هزار نفر به بازار 
بیکاری اضافه می شوند و با ادامه این روند تا 1۰ 
سال آینده 5 میلیون بیکار به نرخ بیکاران کشور 

افزوده می شود.

چند برابر شدن قیمت میوه
 از میدان تا مغازه

قیمت ان��واع میوه و صیفی ج��ات از میدان 
مرکزی تا مغازه های س��طح شهر چندین برابر 
می ش��ود و به دلیل عدم نظارت، قیمت میوه از 
یک نقطه تا یک نقطه دیگر شهر بسیار متفاوت 
اس��ت. به گزارش مهر، در حالی که قیمت انواع 
میوه، س��بزی و صیفی ج��ات در میدان مرکزی 
میوه و تره بار معقول و منطقی اس��ت، در مراکز 
خرده فروش��ی از ای��ن آرامش خبری نیس��ت و 
مردم برای خرید چند قلم میوه باید کلی هزینه 
کرده و برخی اقلام را به چند برابر قیمت میدان 
مرکزی خریداری کنند. در حالی که مغازه داران 
می توانند با در نظر گرفتن تا 35 درصد س��ود، 
ان��واع میوه را به م��ردم عرضه کنند، با این حال 
گزارش دریافتی  نش��ان می دهد. مغازه داران به 
هر قیمتی که مایل باش��ند محصولات ش��ان را 
عرضه می کنند، به عنوان نمونه در غرب تهران 
هر کیلوگرم پرتقال ۸5۰۰ تومان، سیب درختی 
7۰۰۰ توم��ان و توت فرنگ��ی کیلویی 19۰۰۰ 
تومان در مغازه ها به مش��تریان عرضه می شود 
در حالی که در جنوب شهر  قیمت هرکیلوگرم 
توت فرنگی 1۰5۰۰ تومان، گوجه فرنگی 3۰۰۰ 
تومان، خیار ۲3۰۰ تومان، کیوی 5۰۰۰ تومان، 
سیب درختی 5۰۰۰ تومان، کیوی 53۰۰ تومان، 
پیاز ۲۰۰۰ تومان و موز 55۰۰ تومان اس��ت. در 
این باره یاسر میرزایی، عضو هیات مدیره اتحادیه 
بارفروشان نرخ انواع میوه، سبزی و صیفی جات 
را در میدان مرکزی میوه و تره بار به این ش��رح 
اع��لام کرد: در ح��ال حاضر قیمت هر کیلوگرم 
توت فرنگ��ی بوت��ه ای حداکث��ر 1۰۰۰۰ تومان، 
چغاله بادام حداکثر 15۰۰۰ تومان، خیار رسمی 
حداکث��ر ۲۰۰۰ تومان،  خی��ار گلخانه حداکثر 
15۰۰ تومان، سیب لبنانی سفید حداکثر 4۰۰۰ 
تومان، سیب لبنانی قرمز حداکثر 35۰۰ تومان و 
سیر تازه حداکثر 5۰۰۰ تومان است. همچنین 
قیمت هرکیلوگرم طالبی حداکثر 35۰۰ تومان، 
کیوی حداکثر 35۰۰ تومان، گوجه سبز حداکثر 
15۰۰۰ تومان، ملون حداکثر ۲5۰۰ تومان، موز 
حداکثر 45۰۰ تومان و هندوانه حداکثر 15۰۰ 
تومان است. وی قیمت هر کیلوگرم سیب زمینی 
را حداکثر 1۶۰۰تومان، گوجه فرنگی گلخانه ای 
را حداکثر 4۰۰۰ توم��ان و گوجه فرنگی تازه را 

حداکثر 35۰۰ تومان برشمرد.

 بر اس��اس گزارش مرک��ز آمار ای��ران، تورم 
تولیدکننده در زمستان 95 نسبت به زمستان 

94 بالغ بر 1۰/3 درصد افزایش یافته است.
 محمود نویدی، مدیرعامل ش��هر فرودگاهی 
امام خمینی)ره( با اعلام اینکه مشاور ترمینال 
»سلام« ش��رکت هلندی ناکو است که سابقه 
اج��رای ۶۰۰  فرودگاه را در دنی��ا دارد، گفت:  
شرکت ایرانی به عنوان مشاور بر عملکرد شرکت 

احداث و شرکت طراح )آتک( نظارت می کند.
 رئی��س کل گم��رک ای��ران با بی��ان اینکه 
تعرف��ه واردات خ��ودرو ب��رای س��ال ج��اری 
 تغییری نمی کند، گفت: مصوب��ه واردات 4۰ و
55 درصدی سال گذشته در سال جاری نیز به 

قوت خود باقی است.
 »پان گانگش��نگ« رئی��س بانک خلق چین 
گف��ت: قصد کاهش عم��دی ارزش یوآن برای 
رقابتی ک��ردن آن را نداریم و نیازی هم به این 
کار نداریم. ارزش یوآن سال ۲۰17 میلادی ۰/۶ 

درصد افزایش یافته است.
 رئیس کل س��ازمان ام��ور مالیاتی گفت: در 
سال 95 بیش از 13۰۰ میلیارد تومان مالیات و 

عوارض به صادرکنندگان استرداد یافت.
 سیدمهدی حس��ینی یزدی، رئیس کارگروه 
کش��اورزی اتاق ایران گفت: فق��ط 5 درصد از 

سموم وارداتی مصرفی کم خطر است.

خوش خدمتی دولت 
به یک شرکت چندملیتی متخلف

مسؤولان وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات 
و ش��رکت ایرانیان نت دوش��نبه گذشته و پشت 
درهای بس��ته دفتر وزی��ر ارتباط��ات در تهران، 
سند دسترسی یک شرکت چندملیتی مخابراتی 
به زیرساخت های ارتباطی کشور را با مدیرعامل 
ام تی ان- ایرانس��ل امضا کرده و رسما 49 درصد 
از سهام این شرکت مخابراتی را در اختیار ام تی ان 
قراردادند. به گزارش پایگاه خبری موبنا، براساس 
این قرارداد شرکت چندملیتی ام تی ان که تا پیش 
از این بیشتر در حوزه تلفن همراه در ایران فعال 
ب��ود و حدود 4۰ میلیون س��یمکارت اعتباری با 
شرایطی خاص توزیع کرده بود، متولی زیرساخت 
ارتباطات نسل آینده ایرانیان هم می شود. حال این 
پرسش مطرح است که چرا وقتی همین شرکت 
چندملیتی به خاطر توزیع 5 میلیون سیمکارت 
ثبت نشده بین شهروندان کشور آفریقایی نیجریه، 
5 میلیارد دلار آمریکا جریمه شد، به خاطر توزیع 
ده ها میلیون سیمکارت در ایران نه تنها مجازات و 
جریمه و توقیف اموال نشد که پاداش هم گرفت؟ 
واقعا پش��ت پرده این داس��تان چیست؟ پرسش 
دوم اینکه چرا سهام این اپراتور چندملیتی پس 
از ی��ک دهه فعالیت و برخ��لاف مصوبه مجلس 
شورای اس��لامی و تاکید نمایندگان ملت بر این 
موضوع همچنان مس��کوت مانده و این ش��رکت 
از تمکین ب��ه قانون طفره م��ی رود؟ دیگر اینکه 
شرکت ام تی ان که تخلفات امنیتی گوناگونی در 
پوشش شبکه موبایل کشور داشته، چه سازوکار و 
تضمینی برای آن پیش بینی شده که با دسترسی 
به زیرساخت های ارتباطی گسترده تر، به تخلفاتش 
در سطح وس��یع تری همچنان زیر چتر حمایت 

دولتی ادامه ندهد؟

ادامه دولت روحانی
 برای کشور »خطرناک« است

ادامه روند کنونی در دولت قطعاً باعث ایجاد 
شکاف طبقاتی می شود که برای کشور خطرناک 
است. سیدعلی امامی، پژوهشگر مسائل اقتصادی 
در گفت وگو با تسنیم با اشاره به عملکرد دولت 
یازده��م در بحث اقتصاد گفت: باید دیدگاه های 
رئیس جمهوری و تیم اقتصادی دولت یازدهم را 
از 3 زاویه مورد بررس��ی ق��رار داد. امامی با بیان 
اینک��ه الگوی اقتصادی رئیس جمهور در اقتصاد 
داروینیس��می اس��ت، افزود: این دیدگاه بر این 
اعتقاد اس��ت که باید غنی باقی بماند و ضعیف 
از بی��ن برود که در این دیدگاه مدیریت بازار نیز 
بای��د در اختیار اقلیت قرار گی��رد و اکثریت نیز 
در راس��تای منافع این اقلیت حرکت کنند. وی 
با تأکید بر اینکه رکود 4س��اله حاکم بر کشور را 
نیز می توان در چارچوب تفکر داروینیسمی آقای 
روحانی تحلیل کرد، افزود: با توجه به رکودی که 
در کشور حاکم ش��ده بتدریج افراد و گروه های 
ضعیف در حال از بین رفتن هستند و یک گروه 
اقلیت که توانایی کار کردن دارند در حال فعالیت 
اقتصادی هستند. به گفته امامی، دولت یازدهم 
بیش��ترین ظرفیت خود را برای موفقیت برجام 
گذاشته و اقدامی برای بهبود وضعیت اقتصادی 
کش��ور نداشته اس��ت و کار به جایی رسید که 
حتی 4 وزیر اقتص��ادی دولت به رئیس جمهور 
نامه می زنند و اعلام می کنند حواستان به اقتصاد 

کشور باشد که در حال بحرانی شدن است.

شاخص

3اقتصاد

گروه اقتصادی: اظهارات روز گذشته ولی الله سیف، 
رئی��س کل بانک مرک��زی و ارائ��ه اطلاعات ناقص 

موجب عصبانیت سپرده گذاران شد.
به گزارش »وطن امروز«، ولی الله س��یف 1۰ روز 
مانده به انتخابات نشست خبری برگزار کرد تا بتواند 
با ارائه آمارهای مبهم از عملکرد دولت یازدهم دفاع 

و نقشی در انتخابات ریاست جمهوری ایفا کند.
سیف از ثبات ارز گفت و اینکه چقدر به صنعت 
و تولید اعتبار داده ش��ده اما هیچ گاه نگفت چگونه 
میلیاردها تومان اعتبار داده شده اما صنعت همچنان 

در رکود به سر می برد.
ولی الله س��یف درباره موسسات اعتباری هم تا 
می توانست سخن گفت و به نوعی پاسخ انتقادات 
کاندیداهای ریاس��ت جمهوری را هم داد تا مدافع 

تمام عیار روحانی باشد؛ چیزی که طبیعی است.
سیف در نشس��ت دیروز سعی کرد نشان دهد 
درباره موسساتی چون ثامن الحجج و کاسپین اتفاقی 
رخ نداده و بانک مرکزی همه کار کرده و حتی باید 

از این بانک تقدیر هم شود. 
وی درباره کاسپین گفت کاسپین بزودی تعیین 
تکلیف می ش��ود و ۲5۰۰ میلیارد تومان اموال آن 
شناسایی ش��ده و بانک مرکزی در به وجود آمدن 
این وضعیت نقشی نداشته است  اما سپرده گذاران 
بسیاری در تماس با »وطن امروز« با تکذیب ادعای 
سیف اعلام کردند وی دروغ می گوید و بسیاری از 
س��پرده گذاران ثامن الحجج هم اعلام کردند هنوز 
یک ریال از پول خود را هم نگرفته اند. طبق آخرین 
تصمی��م؛ تنها س��پرده گذارانی که تا س��قف 3۰۰ 
میلیون تومان در ثامن الحجج سپرده گذاری کرده  
بودن��د فقط اجازه یافتند تا 35 میلیون تومان پول 
خود را دریافت کنند و سرنوش��ت مابقی پول ها و 
س��پرده گذاران بالای 3۰۰ میلیون تومان نامعلوم 

است.
سیف چه گفت ■

س��یف گفت: ق��رار بر ای��ن بود ک��ه ۸ تعاونی 
غیرمجاز به طور یک ب��ه یک تقاضای انحلال و در 
قالب یک مؤسسه دارای مجوز فعالیت خود را ادامه 
دهن��د، البته این را هم بگوی��م که من از وضعیت 
س��پرده گذاران بی گناه )تنها گناه ش��ان این است 
که در زمان س��پرده گذاری دقت کافی نداشتند(، 
متأس��ف هستم. عده ای از اعتمادی که به آنها شد 
سوءاستفاده کرده اند. س��یف با یادآوری همکاری 
قوه قضائیه و شورایعالی امنیت ملی درباره مؤسسه 
کاسپین با بانک مرکزی گفت: با دقت نظر همکاران 
ما، همه اینها متعهد شدند تعاونی های غیرمجاز را 
منحل و فهرست دارایی های خود را تهیه کنند تا 
ارزیابی شود و فهرست دیگری از سپرده گذاران را در 

اختیار ما قرار دهند تا نسبت به پرداخت سپرده های 
آنها اقدام شود.

وی ب��ا بیان اینکه از محل فهرس��ت دارایی ها، 
سرمایه اولیه تشکیل مؤسسه کاسپین شکل گرفت، 
اظهار داش��ت: بعد از این موض��وع هیات مدیره و 
اساسنامه این مؤسسه شکل گرفت و هیات مدیره 
و هیات های تسویه فهرست دارایی را تهیه کردند تا 
بعد از آن س��پرده ها تحویل داده شود؛ این موضوع 
درباره 7 تعاونی انجام شد و یک مؤسسه باقی مانده 
اس��ت. رئیس کل بانک مرکزی در پاس��خ به این 
س��وال که چرا قبلا گفتید تا 3۰ فروردین مشکل 
حل می ش��ود، گفت: بالاخره زمان اجرایی است و 
لیس��تی را باید تهیه کنند که زمان می برد. ش��ما 
می فرمایید کاس��پین؟! در حالی که کاسپین هیچ 
مشکلی ندارد. شما چرا می گویید کاسپین؟ به خاطر 
اینکه می خواهی��د آن را ربط دهید به مجوز بانک 
مرکزی! این مجوز را بانک مرکزی به کاسپین داده 
ولی کاسپین هنوز هیچ سپرده گذار جدید و شعبه 
جدیدی ندارد، فقط تابلوی شعبه قدیم و فرشتگان 

را برداشته و نام کاسپین را روی آن گذاشته اند.
سیف در پاس��خ به س��وال خبرنگاری که وی 
را س��وال پیچ کرده بود، گفت: من مطمئنم ش��ما 
می دانید موضوع چیست ولی نوع سوال تان برای من 
تردید ایجاد می کند. بانک مرکزی از این بابت باید با 
توجه به ظرافت و نحوه عملی که در این رابطه انجام 
داده مورد تقدیر قرار گیرد. بانک مرکزی به  بهترین 
شیوه از سرمایه های مردم حمایت می کند ولی شما 

با کمال بی انصافی اینطور مطرح می کنید.
 سپرده گذاران: دروغ می گوید ■

سپرده گذاران بس��یاری با »وطن امروز« تماس 
گرفتند و اعلام کردند بانک مرکزی درباره کاسپین 
و موسس��ات اعتب��اری دروغ می گوی��د. یک��ی از 
سپرده گذاران در این باره گفت: بانک مرکزی اعلام 
کرده به خاطر اشتباه یک قاضی تابلوهای فرشتگان 
و سایر تعاونی ها به نام کاسپین درآمده. خب وقتی 
بانک مرکزی این وضعیت و اشتباه را دید چرا همان 

موقع اشتباه را تصحیح نکرد و تذکر نداد؟
وی اف��زود: بان��ک مرک��زی می خواه��د از بار 
مسؤولیت ش��انه خالی کند و در آستانه انتخابات 
برای کاهش فش��ارها و اعتراضات دروغ می گویند. 
ابتدا گفتند شناس��ایی اموال تا آخر فروردین طول 
می کش��د و بع��د گفتند تا آخر خ��رداد و حالا که 
نامزدهای ریاس��ت جمهوری هم اعتراض کرده اند 
می گویند بزودی. اس��ماعیلی، سپرده گذار دیگری 
در تم��اس با »وطن امروز« گفت: من س��پرده گذار 
ثامن الحجج هستم و حدود ۲۰۰۰ نفر را می شناسم 
که ب��ه خاطر بی تدبیری و دروغ ه��ای مکرر بانک 
مرکزی ۲ س��ال پول های ش��ان بلوکه شده است. 
من بعد از حدود ۲ س��ال هن��وز یک ریال از بانک 
مرکزی نگرفته ام و اینکه در برخی جاها می گویند 
ثامن الحجج تعیین تکلیف شده، دروغ است. اینکه 
می گویند اصلا ثامن الحجج غیرمج��از بوده دروغ 
است چرا که این موسسه از وزارت رفاه مجوز داشته 
و ای��ن دولت به خاطر لجبازی با مدیر ثامن الحجج 

آن را منحل کرد در صورتی که می توانس��ت بدون 
منحل کردن، ثامن الحجج را ادغام و ساماندهی کند.
احم��دی، س��پرده گذار دیگ��ری ب��ود که در 
تم��اس با ما اعلام کرد: رئی��س کل بانک مرکزی 
به گونه ای سخن می گوید که گویا هیچ تقصیری 
ندارد و طلبکار هم ش��ده اس��ت. م��ن تابلوهای 
کاس��پین را دیدم و سپس به سایت بانک مرکزی 
مراجع��ه کردم و دیدم که کاس��پین مجوز دارد و 
سپس س��پرده گذاری کردم. حالا بانک مرکزی از 
مسؤولیت خود ش��انه خالی می کند و یک قاضی 
را مقصر این اتفاقات می داند. وی افزود: قبلا گفته 
می شد تعاونی فرشتگان زیر مجموعه کاسپین باید 
حدود ۸ هزار میلیارد تومان سپرده داشته باشد اما 
جناب سیف می گوید فقط ۲5۰۰ میلیارد تومان از 
اموال فرشتگان شناسایی شده است، آیا این قابل 
قبول اس��ت؟ یعنی ما باید دنبال بقیه این اموال 
بدویم؟ چرا بانک مرکزی به موسس��ه ای که هنوز 
تعاونی هایش ادغام نشده اند مجوز داده است؟ چرا 
جلوی تغییر تابلوها را نگرفتند؟ چرا همان موقع 
اعلام نکردند این تعاونی ها هنوز مجوز نگرفته اند؟ 
چ��را اجازه دادند دفترچه موسس��ه کاس��پین به 
س��پرده گذاران داده شود؟ چرا وعده دادند بزودی 
مشکل حل می شود اما بعد از ۶ ماه هنوز مشکل 
حل نش��ده اس��ت؟ چرا گفتند تا پایان فروردین 
مشکل حل می شود و پرداخت ها آغاز می شود اما 
هنوز این اتفاق نیفتاده است. چرا حالا وعده پایان 

اردیبهشت و خرداد را می دهند؟

سیف به کاسپینی ها وعده دوباره داد: بزودی مشکل را حل می کنیم
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تره بار

با افتت��اح دفت��ر داوری در اتاق 
ته��ران ریس��ک ق��راردادی در 
بخش حل وفصل اختلافات ب��رای فعالان بخش 
خصوص��ی کاه��ش یافته و فضای مناس��ب تری 
 برای جذب سرمایه گذاران خارجی ایجاد می شود. 
به گ��زارش »وطن امروز« از این پس رس��یدگی 
به اختلافات و دع��اوی بازرگانان و فعالان بخش 
خصوصی با س��رعت بیش��تر و دق��ت کامل تری 

انجام می ش��ود. همچنین ریس��ک قراردادی در 
بخش حل وفصل اختلافات ب��رای فعالان بخش 
خصوصی کاهش می یابد و فضای مناس��ب تری 
برای جذب سرمایه گذاران خارجی ایجاد می شود. 
مسعود خوانساری، رئیس اتاق بازرگانی، صنایع و 

معادن تهران با اشاره به اینکه ایجاد مرکز داوری 
در قانون تش��کیل اتاق ها نیز پیش بینی ش��ده، 
افزود: با توجه به اینکه ۶۰ درصد اقتصاد کش��ور 
در تهران متمرکز است، جای یک مرکز داوری در 
اتاق تهران به عنوان خانه فعالان اقتصادی خالی 

بود. با تش��کیل این مرکز در اتاق تهران، خدمات 
سریع، ارزان و شفافی در جهت حل وفصل مسائل 
و اختلافات حقوقی فعالان بخش خصوصی ارائه 
خواهد شد. وی، »ولی رستمی« را به عنوان رئیس 
مرکز داوری اتاق تهران معرفی کرد. گفتنی است 
اتاق های بازرگانی باید بی��ش از پیش به وظایف 
قانونی خود طبق قانون بهبود فضای مستمر کسب 

و کار عمل کنند.

دولت »کارورزی« را جایگزین »کارانه« کرد

کپی طرح قالیباف توسط روحانی
رئیس کمیسیون صنعت اتاق تهران:

50 درصد صنایع کشور تعطیل است

راه اندازی مرکز داوری در اتاق تهران اتاق

دولت یک روز پس از فیلترکردن 
»کاران��ه« محمدباق��ر  س��امانه 
قالیباف، یکی از نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری، 
اق��دام به راه اندازی س��امانه »کارورزی« کرد. بنا بر 
اظهار وزیر کشور، سامانه کارانه دارای شائبه خرید 
رأی بوده است. در همین حال محمدباقر نوبخت، 
س��خنگوی دولت، طرح کارانه را بخشی از مصوبه 
شورایعالی اش��تغال دانس��ت. نوبخت طرح کارانه 
قالیباف را بخش��ی از طرح دولت عنوان کرد که در 
بهمن ماه 1395 در شورایعالی اشتغال تصویب شد 
که براساس آن افراد باید در واحد تولیدی مشغول 

به کار شوند و کارورزی کنند 
و مهارتی را بیاموزند. نوبخت 
س��تاد  نشس��ت  در  دی��روز 
فرماندهی اقتص��اد مقاومتی 
با بی��ان اینکه طرح این نامزد 
اش��کالاتی  دارای  انتخاب��ات 

اس��ت، تصریح کرد: براساس مصوبه دولت کسانی 
می توانند از این کارانه اس��تفاده کنند که ثبت نام 
کرده و در واحدهای تولیدی مش��غول به کارورزی 
شوند که بخشی از این کارانه را دولت می پردازد. اما 
اینکه بگوییم هر که بیکار است به او کارانه پرداخت 
می کنیم آن وقت همه کس��انی که در حال حاضر 
جویای کار هم نیس��تند، در صف قرار می گیرند و 
حجم قابل توجهی پول باید پرداخت شود. نوبخت 
ادام��ه داد: در حال��ی که طبق مصوبه ش��ورایعالی 
اش��تغال این افراد باید ابت��دا در یک واحد تولیدی 
ثبت ن��ام و کارورزی کنن��د و مهارت��ی را بیاموزند 
تا کارانه به آنها پرداخت ش��ود. وی یادآور شد: در 
طرح دولت افراد باید در واحد تولیدی مش��غول به 

کار شوند نه اینکه به صرف بیکار بودن به آنها پولی 
پرداخت ش��ود. نوبخت در پاس��خ به اینکه حداقل 
مبل��غ پرداختی کارانه به این اف��راد چقدر خواهد 
بود، گفت: به ازای تعداد افرادی که مشغول به کار 
می شوند 3۰ یا 4۰ درصد حداقل حقوق ماهانه به 
آنها تحت عنوان حق کارورزی پرداخت می ش��ود.  
 وی از افتت��اح س��امانه ط��رح کارورزی به آدرس 
ش��نبه  در   https://eshteghal.mcls.gov.ir
آین��ده خبر داد و گفت: طرح کارورزی همان طرح 
کارانه است اما ما به فرد پول نمی دهیم و از کارفرما 
حمایت می کنیم. حال این پرس��ش مطرح است 
ک��ه اگر ای��ن ط��رح مصوبه 
ش��ورایعالی اش��تغال داشته 
اس��ت پس چرا تاکن��ون به 
اجرا درنیامده و دولت یازدهم 
درست زمانی به فکر راه                اندازی 
آن افت��اد که از س��وی یک از 
نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری اجرایی شد و 
پس از آن دولت با فیلتر کردن این س��ایت به فکر 
ایجاد کارورزی افتاد؟ از آنجا که وزیر کشور مدعی 
است طرح کارانه قالیباف شائبه انتخاباتی و خرید 
رأی دارد آی��ا س��ایت کارورزی دولت یازدهم که 
در روزهای نزدیک به انتخابات راه اندازی ش��ده، 
شائبه خرید رأی ندارد؟ قالیباف درباره راه اندازی 
س��امانه ملی کار گفته بود: سامانه ملی کارانه که 
وع��ده آن را از قب��ل داده بودم، راه اندازی ش��ده 
اس��ت. جویندگان کار و کارآفرینان با هر مهارت 
و تخصصی که دارند، می توانند با مراجعه به این 
پایگاه اینترنتی به نش��انی www.kar96.ir در 

سامانه ملی کارانه ثبت نام کنند.

درباره ظرفیت بخش های مختلف 
زی��اد  اش��تغالزایی  در  اقتص��اد 
می شنویم اما پرسش این است که چرا با وجود این 
ظرفیت ها، هنوز مش��کل بیکاری، مهم ترین مساله 
اقتصاد ما اس��ت؟ به گزارش ات��اق بازرگانی، معادن، 
صنایع و کشاورزی تهران، مهدی پورقاضی در این باره 
افزود: 5۰ درصد از صنایع در شرایط فعلی به دلایل 
اجتناب ناپذیر تعطیل اس��ت. این بخ��ش از صنایع 
نتوانس��ته از نظر مدیریتی و تکنولوژیکی خودش را 
به روز کند در نتیجه نمی ت��وان از ظرفیت آنها برای 
ایجاد اشتغال اس��تفاده کرد. این امید وجود دارد در 

رفت وآمد هیات ه��ای تجاری 
خارج��ی ب��ه ای��ران فرص��ت 
نوسازی صنعت و انتقال دانش 
مدیریتی فراهم شود اما تاکنون 
بیش��تر هیأت ها برای فروش 
کالا ب��ه ایران س��فر کرده اند و 

کمتر در سطح سرمایه گذاری و انتقال تکنولوژی به 
میدان آمده اند. به گفته وی، اصلی ترین مساله صنعت 
ایران، رقابتی نبودن آن اس��ت. صنعت امکان تولید 
محصولاتی که از نظر کیفیت و قیمت رقابتی باشد، 
ندارد. رئیس کمیسیون صنعت اتاق تهران ادامه داد: 
رقابتی شدن محصول زمانی ممکن است که مدیران 
یک بنگاه به نتیجه برسند که رعایت مواردی منجر به 
س��هم بیشتر آنها در بازار خواهد شد و از سوی دیگر 
زمینه رعایت هرچه بیشتر آن را در کشور باید فراهم 
کرد.  در همین حال رئیس کمیس��یون معدن خانه 
اقتصاد با بیان اینکه سال گذشته از دولت خواستیم 
یک ردیف اعتباری برای حمایت از معادن زغال سنگ 
در نظر بگیرد، گفت: دولت با این مساله موافقت نکرد 

و در حال حاضر ش��اهد ایمنی پایین در بسیاری از 
معادن زغال سنگ هستیم. به گزارش فارس، سعید 
صمدی با بیان اینکه معادن زغال س��نگ از شرایط 
مناس��ب اقتصادی و ایمنی برخوردار نیستند، اظهار 
داشت: به دلیل وضعیت نامناسب مالی، این معادن 
نمی توانند تح��ت کنترل قرار گیرند و بس��یاری از 
کارگ��ران معدن ب��ا عقب افتادگی دس��تمزد مواجه 
هس��تند. وی تصریح کرد: س��ال گذش��ته از دولت 
خواستیم یک ردیف اعتباری برای شرکت ذوب  آهن 
اصفه��ان ایجاد کند تا طلب ۲۰۰ ت��ا 3۰۰ میلیارد 
تومانی معادن زغال س��نگ را بپردازد اما این مساله 
مورد موافقت قرار نگرفت. وی 
ادامه داد:  شرکت ذوب  آهن در 
حالی طلب معادن زغال سنگ 
ک��ه  نمی کن��د  پرداخ��ت  را 
از  زغال س��نگ  خری��د  در 
شرکت های خارجی هزینه آن 
را به صورت نقدی و بالاتر از نرخ خرید زغال س��نگ 
داخل��ی می پ��ردازد. ب��ه گفته وی، قیم��ت جهانی 
زغال س��نگ حدود ۲1۰ دلار اس��ت و این در حالی 
است که زغال سنگ داخلی حدود 45۰ هزار تومان از 
معدنکاران خریداری می شود که پول آن نیز با تأخیر 
9 ماهه پرداخت می شود. صمدی افزود: دولت رقیب 
بخش خصوصی شده و در حال حاضر علاوه بر معادن 
بزرگ، 5۰ تا ۶۰ معدن متوس��ط نیز در دست دولت 
است که بخش قابل توجهی از آنها زیان ده هستند. به 
گفته وی، سازمان توسعه معادن برای توسعه بخش 
معدن ایجاد شده است تا بازارهای خارجی را رصد کند 
و اطلاعات لازم را به معدنکاران بخش خصوصی ارائه 
ده��د اما در حال حاضر خودش بنگاهداری می کند.
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